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ПУШКИНСКИЙ ДОМ И ПРОЦЕСС КОНЦЕНТРАЦИИ В СССР 
РУКОПИСЕЙ ПУШКИНА (1930–1940-е ГОДЫ):

ПО АРХИВНЫМ ИСТОЧНИКАМ

PUSHKIN HOUSE AND THE PROCESS OF CONCENTRATING 
PUSHKIN’S MANUSCRIPTS IN THE USSR (1930s–1940s):

ARCHIVAL SOURCES

Статья посвящена малоизученному периоду существования Пушкинского рукописного 
фонда в ИРЛИ РАН. Основное внимание авторов статьи, построенной на архивных источниках, 
уделено анализу ситуации, в которой Институт оказался во время подготовки Всесоюзной Пуш-
кинской выставки 1937 года, посвященной 100-летию гибели поэта, и последовавшего за ней по-
становления СНК СССР от 4 марта 1938 года «Об организации Государственного музея А. С. Пуш-
кина». В  строгом соответствии с  этим документом Пушкинский Дом обязан был передать все 
пушкинские материалы вновь организуемому московскому музею. С их изъятием, по существу, 
прекратилась бы история Пушкинского Дома в том виде, как он был задуман его основателями, 
и «родовое» имя Института русской литературы навсегда бы ушло из его названия. Авторы ста-
тьи вводят в  научный оборот неопубликованные документы, которые позволяют воссоздать  — 
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в существенных и главных эпизодах — картину того, как в предвоенные годы усилиями руко-
водителей Института и  архивных хранителей был спасен для Пушкинского Дома его главный 
рукописный фонд. Позднейшее распоряжение Президиума АН СССР от 2 июня 1948 года закре-
пило за Пушкинским Домом архивные и музейные фонды Государственного музея А. С. Пушки-
на, состоявшего в ведении Института мировой литературы им. А. М. Горького АН СССР. Именно 
с этого времени рукописи Пушкина (за редким исключением) сосредоточены в Рукописном отде-
ле Института русской литературы РАН.

Ключевые слова: А. С. Пушкин, рукописи Пушкина, история Пушкинского Дома, Л. Б. Мод-
залевский, М. А. Цявловский, Всесоюзная Пушкинская выставка 1937 года.

The article explores the underresearched period of the existence of the Pushkin Manuscript Col-
lection at the Institute of Russian Literature of the Russian Academy of Sciences. The authors focus 
on the analysis of the situation the Institute had to face while preparing for the 1937 National Push-
kin Exhibition honoring the 100th anniversary of the poet’s death, and on the subsequent decree 
of the USSR Council of People’s Commissars of March 4, 1938, On the Organization of the State 
Pushkin Museum. In strict accordance with this document, Pushkin House was obliged to transfer all 
Pushkin-related data to the newly organized museum in Moscow. After their withdrawal, the history 
of the Pushkin House as it was conceived by its founders would de facto come to an end, and the «ge-
neric» name of the Institute of Russian Literature would be lost forever. The authors introduce the 
academic community to unpublished documents that recreate  — via signifi cant and fundamental 
episodes — the process of saving the main manuscript collection of the Pushkin House through the 
efforts of its managers and archive curators in the pre-War years. A later decree of the Presidium of 
the USSR Academy of Sciences dated June 2, 1948 assigned to the Pushkin House the archival and 
museum funds of the State Pushkin Museum, which was under the jurisdiction of the Gorky Institute 
of World Literature of the USSR Academy of Sciences. Since that time, Pushkin’s manuscripts (with 
a few exceptions) were concentrated in the Manuscript Department of the Institute of Russian Li-
terature of the Russian Academy of Sciences.

Key words: A. S. Pushkin, Pushkin’s manuscripts, history of the Pushkin House, L. B. Modza-
levsky, M. A. Tsyavlovsky, All-Union Pushkin Exhibition of 1937.
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Н. К. ГУДЗИЙ В ГОСУДАРСТВЕННОЙ АКАДЕМИИ ХУДОЖЕСТВЕННЫХ НАУК: 
К ИСТОРИИ СОТРУДНИЧЕСТВА

ЧАСТЬ 2: 26 НОЯБРЯ 1924 ГОДА — 7 ДЕКАБРЯ 1928 ГОДА

N. K. GUDZIJ AT THE STATE ACADEMY OF ART SCIENCES:
THE HISTORY OF COOPERATION

PART 2: NOVEMBER 26, 1924 — DECEMBER 7, 1928

Публикация, основанная на материалах архивного фонда Государственной академии худо-
жественных наук (РГАЛИ) и личного архива Н. К. Гудзия (РГБ), восстанавливает историю ра-
боты историка литературы, текстолога, педагога в легендарном научном учреждении с богатой 
и трагической историей и вводит в научный оборот тексты докладов ученого и отзывов его коллег 
в прениях. Документы отражают различные формы сотрудничества Гудзия в ГАХН и проблемно-
тематическое разнообразие его выступлений и исследований, подготовленных в рамках работы 
в ГАХН (1922–1929).

Ключевые слова: Н. К. Гудзий, Государственная академия художественных наук, история 
филологической науки, русская литература, Ф. И. Тютчев, Н. Л. Бродский, Н. П. Сидоров.

The publication, based on the data from the archival fund of the State Academy of Art Sciences 
(RGALI) and the personal archive of N. K. Gudzij (Department of Manuscripts, Russian State Lib-
rary), traces the history of the work of a literary historian, textual critic, professor at a legendary 
academic institution with a rich and tragic history, and introduces unpublished texts of the scholar’s 
reports, as well as the feedback of his colleagues provided during the debates. The texts and docu-
ments reflect the various forms of Gudzij’s involvement in the work of GAKHN and the problem-
thematic diversity of his speeches and studies, produced as a part of his work at the Academy (1922–
1929).

Key words: N. K. Gudzij, State Academy of Art Sciences, history of philological science, Rus-
sian literature, F. I. Tyutchev, N. L. Brodsky, N. P. Sidorov.
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ДНЕВНИКИ Л. А. ДМИТРИЕВА И Е. А. МАЙМИНА: 
АРХЕОГРАФИЧЕСКАЯ ЭКСПЕДИЦИЯ В ЗАОНЕЖЬЕ В 1948 ГОДУ

THE DIARIES OF L. A. DMITRIEV AND E. A. MAIMIN:
AN ARCHEOGRAPHIC EXPEDITION TO ZAONEZHYE IN 1948

В научный оборот вводятся новые источники, представляющие интерес для изучения исто-
рии российской археографии — дневники Л. А. Дмитриева и Е. А. Маймина, составленные во 
время поездки за старинными книгами в Заонежье летом 1948 года. В дневниках содержатся цен-
ные сведения о материальной и духовной культуре послевоенного Заонежья, о местных жителях, 
старообрядцах, владельцах книг, носителях фольклорной традиции. Приобретенные в ходе экс-
педиции рукописные и печатные книги хранятся в наши дни в Древлехранилище им. В. И. Ма-
лышева в ИРЛИ РАН. Публикуемые тексты сопровождаются комментариями.

Ключевые слова: Л.  А.  Дмитриев, Е.  А.  Маймин, археография, Заонежье, Древлехрани-
лище имени В. И. Малышева, дневники.

New sources relevant to the study of the history of Russian archeography are published, i. e. the 
diaries of L. A. Dmitriev and E. A. Maimin that cover the period of their trip to Zaonezhye with the 
purpose of purchasing old books in the summer of 1948. The diaries contain valuable information on 
the material and spiritual culture of the post-war Zaonezhye, on local residents, Old Believers, book 
owners, performers of folk texts. The handwritten and printed books acquired during the expedition 
are kept today in the V. I. Malyshev Ancient Sources Repository at the IRLI RAS. The published 
texts are carefully annotated.

Key words: L. A. Dmitriev, E. A. Maimin, archeography, Zaonezhye, V. I. Malyshev Ancient 
Repository, diaries.
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ПРЕДАНИЯ О ТРЕХ БРАТЬЯХ И ГЛАВЕ ГЕОРГИЯ УГРИНА
В ЖИТИИ ЕФРЕМА НОВОТОРЖСКОГО

THE LEGEND OF THE THREE BROTHERS AND OF THE HEAD 
OF GEORGE THE HUNGARIAN IN THE LIFE OF ST. EPHRAIM OF TORZHOK

Житие Ефрема Новоторжского интересно не только новым обращением к истории Бориса 
и Глеба, но также включенными в него преданиями о трех братьях-угринах и об отсеченной голо-
ве Георгия Угрина. В статье делаются предположения об истоках этих сюжетов, рассматривается 
движение текста от редакции к редак ции; ставятся вопросы об источниках, с которыми работали 
составители редакций; о методах и целях их работы.

Ключевые слова: Ефрем Новоторжский, Торжок, Борис и Глеб, Моисей Угрин, Георгий Уг-
рин, отсеченная глава, три брата.

The Life of St. Ephraim of Torzhok is i nteresting not only because of the references to the 
history of Boris and Gleb, but also because of the incorporated legends about the three Hungarian 
brothers and the severed head of George the Hungarian. The article offers suggestions concerning 
the origins of these plots, and describes the dynamics of the text in its various versions; the sources 
of the editors’ work, as well as their methods and goals are investigated.

Key words: Ephraim of Torzhok, Torzhok, Boris and Gleb, George the Hungarian, Moses the 
Hungarian, severed head, three brothers.
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ТЕМА ВОСПИТАНИЯ И ИЗОБРАЖЕНИЕ ДЕТЕЙ В ПРИТЧАХ 
А. П. СУМАРОКОВА

PARENTING AND IMAGES OF CHILDREN IN A. P. SUMAROKOV’S PARABLES

Педагогические и философские трактаты западноевропейских ученых, появившиеся в Рос-
сии в 1760-е годы в русских переводах, привлекли внимание российского общества к детству как 
важному этапу формирования личности. Басня, будучи жанром, обращенным к людям разного 
возраста, приобретает в это время, по мнению русских литераторов, особый воспитательный по-
тенциал. Перелагая басенные сюжеты античных и  западноевропейских авторов, персонажами 
которых были дети, Сумароков переносил события, изображенные в них, на отечественную поч-
ву, вносил в изображение детей свои изменения, эмоционально их интерпретировал. В баснях на 
собственные сюжеты Сумароков рассказал о поведении, чувствах и эмоциях детей в разных си-
туациях, об их стремлении к самоутверждению и попытках в критической ситуации постоять за 
себя. Эти рассказы наполнены авторским присутствием и авторским сочувствием. Своими лите-
ратурными сочинениями Сумароков способствовал осознанию специфической природы дет ства 
и его самостоятельной ценности, а также появлению в России художественной литературы, об-
ращенной к детям и изображающей детей.

Ключевые слова: Эзоп, Лафонтен, Летранж, Дж. Локк, А. П. Сумароков, С. А. Порошин, 
Л. С. Выготский, притчи, переложения, А. С. Шишков.

Pedagogical and philosophical treatises by Western European scholars made their way to Russia 
in the 1760s via Russian translations and drew the attention of the Russian society to childhood as an 
important formative stage of the human self. According to the Russian writers, the fable, as a genre 
targeting people of all ages, acquired a major educational potential at the time. Re-working the fables 
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by the Ancient and Western European authors who used children for their characters, Sumarokov 
replanted the events into the domestic soil, modifi ed the images of children, added emotional inter-
pretation. In the fables based on his own stories, Sumarokov described the behavior, feelings and 
emotions of children in various situations, their search for self-affi rmation and attempts to stand up 
for themselves in critical situations. The stories are permeated by the author’s spirit and empathy. 
Sumarokov’s literary work contributed to the awareness of the specifi c nature of childhood, its inher-
ent value, and to the emergence of child-oriented and child-depicting fi ction in Russia.

Key words: Aesop, Lafontaine, Letrange, J. Locke, A. P. Sumarokov, S. A. Poroshin, L. S. Vy-
gotsky, parables, transcriptions, A. S. Shishkov.
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О СМЕРТИ АНДРЕЯ ТУРГЕНЕВА ПО НЕОПУБЛИКОВАННЫМ ПИСЬМАМ 
Д. Н. БЛУДОВА К В. А. ЖУКОВСКОМУ 1803 ГОДА

CONCERNING THE DEATH OF ANDREI TURGENEV;
BASED ON UNPUBLISHED LETTERS OF D. N. BLUDOV TO V. A. ZHUKOVSKY, 

1803

Публикация двух писем Д. Н. Блудова к В. А. Жуковскому за ноябрь–декабрь 1803 года яв-
ляется новым вкладом в круг источников сведений о смерти Андрея Тургенева (1781–1803), ис-
следованию которых были посвящены работы В. М. Истрина (1910) и А. Л. Зорина (2016). Во 
вступительной статье к публикации приводятся отрывки из писем Блудова за 1802–1803 годы, 
которые касаются неизвестных доныне фактов из биографии Андрея Тургенева, а также автора 
писем и его адресата. Отражения жизни Жуковского в письмах Блудова затрагивают его твор-
ческую работу, проясняя историю замысла, связанного с  записями о  «Макбете» Ж.-Ф.  Дюси. 
Письма Блудова содержат важные сведения о судьбе архива Андрея Тургенева.

Ключевые слова: Д. Н. Блудов, В. А. Жуковский, переписка, Андрей Тургенев, биография, 
судьба архива Андрея Тургенева.
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The publication of the two letters of D. N. Bludov to V. A. Zhukovsky, written in November–De-
cember 1803, is an important addition to the plethora of sources concerning the death of Andrei 
Turgenev (1781–1803), that was formerly researched by V. M. Istrin (1910) and A. L. Zorin (2016). 
The introductory article contains excerpts from Bludov’s 1802–1803 letters, where the hitherto un-
known facts from the biography of Andrei Turgenev are outlined and both correspondents are de-
scribed. Bludov’s references to Zhukovsky’s life and creative activities help to clarify the history of 
his endeavor, associated with the notes on Macbeth by J. F. Ducie. Besides, Bludov’s letters contain 
important information on the fate of Andrei Turgenev’s archive.

Key words: D. N. Bludov, V. A. Zhukovsky, correspondence, Andrei Turgenev, biography, fate 
of archive of Andrei Turgenev.
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А. С. ГРИБОЕДОВ И М. Н. ЗАГОСКИН, ИЛИ О ПРОБЛЕМЕ ОПИСАНИЯ 
ЛИТЕРАТУРНОГО ПРОЦЕССА

A. S. GRIBOYEDOV AND M. N. ZAGOSKIN, OR CHALLENGES OF DESCRIBING 
LITERARY PROCESS

Автор статьи рассматривает литературный быт не в ракурсе полемики, разворачивающейся 
между различными сообществами, а в контексте взаимоотношений конкретных людей, с их ха-
рактерами, симпатиями и ожиданиями. Подробно прослежены литературные и личные контак-
ты А. С. Грибоедова и М. Н. Загоскина, что позволяет иначе представить расстановку сил в лите-
ратурной жизни начала XIX века.

Ключевые слова: литературный процесс, полемика, А. С. Грибоедов, М. Н. Загоскин.

The article describes literary mores in the context of the relationships of specifi c personalities, 
with their own mentalities, preferences and expectations, rather than as the polemics between various 
communities. The literary and personal contacts of A. S. Griboyedov and M. N. Zagoskin are traced 
in detail, and this throws new light on the balance of forces in the literary life of the early 19th century.

Key words: literary process, polemic, A. S. Griboyedov, M. N. Zagoskin.
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РОССИЙСКАЯ ДОСТОЕВИСТИКА 1844–2020 ГОДОВ
В ЗЕРКАЛЕ БОЛЬШИХ ДАННЫХ

RUSSIAN STUDIES ON DOSTOEVSKY FROM THE PERSPECTIVE
OF BIG DATA ANALYSIS (1844–2020)

С развитием информационных технологий цифровые науки актуализируются в области гу-
манитарных исследований. Соединение анализа данных и  гуманитаристики открывает новый 
путь в академическом изучении истории литературы. В статье предпринята попытка использо-
вать технологию данных для визуализации развития достоевистики в России, представления те-
матики исследований ученых, изучающих творчество Достоевского. Цель статьи заключается 
в обобщении истории российской достоевистики, ее закономерностей и методов, в сопоставлении 
результатов на основе аналитики больших данных.

Ключевые слова: Ф. М. Достоевский, российская достоевистика, большие данные, Digital 
Humanities, визуализация.

The development of information technology gradually turned Digital Humanities into a new 
hotspot in the fi eld of humanities research. The combination of data analysis and humanities re-
search, the data-based thinking and presentation of research objects, will open up a new path for the 
studies in academic history. This article attempts to use data technology to analyze the research doc-
uments of Russian studies on Dostoevsky from 1844 to 2020, and to visualize the development track, 
research topics and research of representative Dostoevsky scholars, so as to comprehensively outline 
the development process, appearance, characteristics and rules of Dostoevsky studies in Russia, sort 
and analyze the methods and achievements by big data analysis in Dostoevsky studies.

Key words: F.  M.  Dostoevsky, Russian studies on Dostoevsky, big data, Digital Humanities, 
visualization.
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«ЛИТЕРАТОР МАЙКОВ» 
(ИЗ КОММЕНТАРИЯ К ПИСЬМАМ И. А. ГОНЧАРОВА 1858–1859 ГОДОВ)

«MAYKOV, A MAN OF LETTERS» 
(COMMENTING THE LETTERS OF I. A. GONCHAROV, 1858–1859)

Статья посвящена поездке А. Н. Майкова в 1858–1859 годах на корвете «Баян» в Средизем-
ное море в составе организованной великим князем Константином Николаевичем «литературной 
экспедиции». Целью путешествия было написание очерков, предназначенных для публикации 
в «Морском сборнике» и ориентировавшихся на описание И. А. Гончаровым подобной поездки на 
фрегате «Паллада».

Ключевые слова: А. Н. Майков, корвет «Баян», путешествие, И. А. Гончаров, «Фрегат „Пал-
лада“», очерк, письмо.

The article describes A. N. Maykov’s voyage on the corvette Bayan to the Mediterranean Sea in 
1858–1859, that was undertaken as a part of the «literary expedition» organized by Grand Duke 
Konstantin Nikolayevich. The goal was to write a series of sketches, to be published in the Marine 
Collection; I. A. Goncharov’s description of his trip on the frigate Pallada was used as a pattern the 
writers were expected to follow.

Key words: A. N. Maykov, corvette Bayan, voyage, I. A. Goncharov, Frigate „Pallada“, essay, 
letter.
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ЛУИ ДЬЕМЕР — КОРРЕСПОНДЕНТ И. С. ТУРГЕНЕВА
(К ИСТОРИИ ЛИТЕРАТУРНО-МУЗЫКАЛЬНЫХ БЛАГОТВОРИТЕЛЬНЫХ 

КОНЦЕРТОВ В ПАРИЖЕ)

LOUIS DIÉMER AS A CORRESPONDENT OF I. S. TURGENEV
(TOWARDS THE HISTORY OF LITERARY

AND MUSICAL BENEFIT CONCERTS IN PARIS)

Статья посвящена малоизученной истории благотворительных литературно-музыкальных 
концертов в Париже, активную роль в организации которых принимал И. С. Тургенев. Он же был 
непосредственным участником этих концертов, как и Полина Виардо и многие другие исполните-
ли. Публикуемое впервые письмо Тургенева к  известному французскому пианисту и  компози-
тору Луи Дьемеру, хранящееся в Рукописном отделе Пушкинского Дома, позволяет уточнить не 
только дату одного из музыкальных собраний, но и состав исполнителей, среди которых, очевид-
но, был корреспондент Тургенева. Письмо к Дьемеру также значительно расширяет наши пред-
ставления о связях Тургенева с музыкальным миром Парижа и вносит немало уточнений в Ле-
топись его жизни и творчества.

Ключевые слова: И. С. Тургенев, Луи Дьемер, литературно-музыкальные утра, Н. Г. Рубин-
штейн, П. Л. Лавров, Г. А. Лопатин.

The article concentrates on the little-known aspects of the history of literary and musical mati-
nées held in Paris by I. S. Turgenev, and explores his active contribution to them. The writer is known 
to have taken part in the benefi t concerts together with Pauline Viardot and numerous other per-
formers. Turgenev’s letter to the celebrated French pianist and composer Louis Diémer, kept at the 
Manuscript Department of Pushkinskij Dom, is introduced here for the fi rst time. This newly pub-
lished letter makes it possible to date one of the matinées, as well as to reproduce the list of the per-
formers. The letter also traces Turgenev’s links with the Parisian musical world and adds a number of 
corrections to the Chronicle of Ivan Turgenev’s life and literary career.

Key words: I. S. Turgenev, Louis Diémer, literary and musical matinées, N.  G.  Rubinstein, 
P. L. Lavrov, G. A. Lopatin.
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НЕИЗВЕСТНЫЕ РЕЦЕНЗИИ В. В. РОЗАНОВА
(ПО МАТЕРИАЛАМ АРХИВА П. П. ПЕРЦОВА)

UNKNOWN REVIEWS BY V. V. ROZANOV
(BASED ON THE DATA FROM P. P. PERTSOV ARCHIVES)

В статье подробно освещена история появления в  1899 году «второго» издания подготов-
ленного П.  П.  Перцовым сборника статей «Философские течения русской поэзии» (первое из-
дание  — 1896) в  результате попыток обратить на книгу внимание публики и  распродать отпе-
чатанный тираж. Рассматривается история создания двух неопубликованных ранее рецензий 
В. В. Ро занова, написанных по просьбе составителя.

Ключевые слова: В. В. Розанов, П. П. Перцов, «Философские течения русской поэзии», ре-
цензия.

The article details the history of the publication, in 1899, of the «second» edition of the 
collection of articles Philosophical Currents of Russian Poetry prepared by P. P. Pertsov (the fi rst 
edition was published in 1896), which emerged as the result of the attempts to draw the attention of 
the readers to the book and sell out the printed copies. The article analyzes the history of the two 
unpublished reviews by V. V. Rozanov, written at the request of the compiler.

Key words: V. V. Rozanov, P. P. Pertsov, Philosophical Currents of Russian Poetry, review.
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«ИДТИ ПО САМОМУ КРАЮ ЦЕНЗУРНОГО ОБРЫВА…»:
А. В. АМФИТЕАТРОВ В ГАЗЕТЕ «РУССКАЯ ВОЛЯ»

(ПИСЬМО А. В. АМФИТЕАТРОВА К М. М. ГАККЕБУШУ (ГОРЕЛОВУ) 
ОТ 27 СЕНТЯБРЯ 1916 ГОДА)

«TO WALK ON THE VERY EDGE OF THE CENSORSHIP CLIFF…»
A.V. AMFITEATROV IN THE NEWSPAPER RUSSKAIA VOLIA

(A. V. AMFITEATROV’S LETTER TO M. M. GAKKEBUSH (GORELOV), 
SEPTEMBER 27, 1916)

Работа посвящена яркому этапу биографии известного журналиста и публициста А. В. Амфите-
атрова — периоду соредакторства (вместе М. Гаккебушем (Гореловым) и Л. Андреевым) с середины 
декабря 1916 года новоорганизованной газеты «Русская воля». В работе с привлечением архивных 
материалов реконструируется этап подготовки газеты к выпуску, процесс привлечения новых со-
трудников, выработка идеологической платформы, прослежена роль Амфитеатрова в этих процес-
сах; рассмотрены его публикации и их рецепция современниками. В приложении к статье публику-
ется письмо Амфитеатрова к М. М. Гаккебушу с изложением его взглядов на будущее издание.

Ключевые слова: А.  В.  Амфитеатров, М.  М.  Гаккебуш, Г.  В.  Плеханов, «Русская воля», 
фельетон, цензура, скандал.

The work is devoted to a bright stage in the biography of the famous journalist and publicist 
A. V. Amfi teatrov — the period of co-editing (together with M. Gakkebush (Gorelov) and L. Andre-
ev) from mid-December 1916 of the newly founded newspaper Russkaia Volia. Involving the archi-
val data, the article analyzes the stage of preparing the newspaper for publication, the process of 
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attracting new employees, the development of an ideological platform; the role of Amfi teatrov in 
these processes is traced; his publications and their reception by contemporaries are considered. 
Amfi teatrov’s letter to M. M. Gakkebush is published in the appendix to the article, outlining his 
views on the future edition.

Key words: A. V. Amfi teatrov, M. M. Gakkebush, G. V. Plekhanov, Russkaia Volia, feuilleton, 
censorship, scandal.
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ЗАСЕДАНИЕ ПАМЯТИ А. А. БЛОКА
ВО «ВСЕМИРНОЙ ЛИТЕРАТУРЕ» 26 АВГУСТА 1921 ГОДА

THE MEETING IN MEMORIAM OF A. A. BLOK
AT THE VSEMIRNAYA LITERATURA PUBLISHING HOUSE,

AUGUST 26, 1921

В статье рассматривается заседание памяти А. А. Блока, состоявшееся 26 августа 1921 года 
в издательстве «Всемирная литература», с которым поэт сотрудничал в последние годы жизни. 
Публикуемая в  Приложении стенограмма включает в  себя выступления членов редакционной 
коллегии (Е. М. Браудо, А. Л. Волынского, Н. О. Лернера, М. Л. Лозинского), поэтов, в разной 
степени связанных и с издательством, и с Блоком (Вл. Пяста, В. А. Зоргенфрея, В. А. Рождест-
венского) и книгоиздателя С. М. Алянского. Документ позволяет восстановить содержание ре-
чей, ранее известных только в пересказе современников.

Ключевые слова: А. А. Блок, А. Л. Волынский, Е. М. Браудо, Н. О. Лернер, М. Л. Лозин-
ский, С. М. Алянский, В. А. Зоргенфрей, Вл. Пяст, В. А. Рождественский, «Всемирная литерату-
ра», поэма «Двенадцать».

The article describes the meeting at the Vsemirnaya Literatura publishing house commemorat-
ing A. A. Blok. It took place on August 26, 1921. The transcript of the meeting is attached. It in-
cludes speeches by the members of the editorial board (E. M. Braudo, A. L. Volynsky, N. O. Lerner, 
M. L. Lozinsky), poets associated with the publishing house and with Blok (Vl. Piast, V. A. Sorgen-
frei, V. A. Rozhdestvensky) and a book publisher S. M. Alyansky. The document allows to restore the 
content of speeches, previously known only in the rendition of the contemporaries.

Key words: A. A. Blok, A. L. Volynsky, E. M. Braudo, N. O. Lerner, M. L. Lozinsky, S. M. Aly-
ansky, V. A. Zorgenfrey, Vl. Piast, V. A. Rozhdestvensky, Vsemirnaya Literatura publishing house, 
poem The Twelve.
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В работе предлагается интерпретация шести стихотворений, открывающих «Нескучный 
сад» — вторую часть четвертой книги стихов Б. Л. Пастернака «Темы и вариации» как первого 
и  вступительного микроцикла к  этой части. Анализ семантики и  образного ряда каждого кон-
кретного стихотворения подводит к связи универсального библейского прообраза с центральной 
для всей книги стихов темой рождения искусства.

Ключевые слова: Б. Л. Пастернак, «Нескучный сад», «Темы и вариации», Книга Бытия, 
А. С. Грибоедов, З. Е. Серебрякова, И. Ф. Стравинский.

The article offers an interpretation of the fi rst six poems from the cycle Neskuchny Sad (The 
Neskuchny Garden)  — the second part of B.  L.  Pasternak’s fourth poetry collection Themes and 
Variations (Temy i Variatsii) as the fi rst and introductory microcycle of this part. The analysis of the 
semantics and imagery of each poem reveals the connection between the universal biblical prototype 
and the theme of the birth of art, the central one for the entire poetry collection.

Key words: B. L. Pasternak, Neskuchny Sad, Temy i Variatsii, Book of Genesis, A. S. Gribo-
yedov, Z. E. Serebriakova, I. F. Stravinsky.
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ОПЫТ АВАНГАРДНОЙ АГИОГРАФИИ:
ПОВЕСТЬ А. М. РЕМИЗОВА «В РОЗОВОМ БЛЕСКЕ: ИЗ ПРÓЛОГА»

AN ATTEMPT OF VANGUARD HAGIOGRAPHY:
A. M. REMIZOV’S NOVELLA IN PINK GLOW: FROM THE PROLOGUE

Статья посвящена анализу истории и поэтики первого произведения, созданного писателем 
после смерти жены — С. П. Ремизовой-Довгелло. Экспериментальный авангардный текст Реми-
зова основан на соединении поэтик древнерусской литературы и  русского романтизма начала 
XIX века. В статье раскрыты источники названий «В розовом блеске» и «Сквозь огонь скорбей».

Ключевые слова: А. М. Ремизов, авангард, агиография, романтизм, В. А. Жуковский, Игна-
тий (Брянчанинов).

The article analyzes the history and poetics of the fi rst work created by the writer after the 
death of his wife, S. P. Remizova-Dovgello. In his experimental vanguard text, Remizov merges the 
poetics of the ancient Russian literature and Russian Romanticism of the early 19th century. The ar-
ticle reveals the sources of the titles In Pink Glow and Through the Fire of Sorrows.

Key words: A. M. Remizov, vanguard, hagiography, Romanticism, V. A. Zhukovsky, Ignatius 
(Bryanchaninov).
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ЧТО ХОТЕЛ СКАЗАТЬ СОВЕТСКИЙ КЛАССИК, НО НЕ СКАЗАЛ? 
(РЕЧЬ М. А. ШОЛОХОВА 

НА ВТОРОМ ВСЕСОЮЗНОМ СЪЕЗДЕ СОВЕТСКИХ ПИСАТЕЛЕЙ)

WHAT THE FAMOUS SOVIET WRITER WANTED TO SAY, YET DIDN’T
(M. A. SHOLOKHOV’S SPEECH AT THE SECOND NATIONAL CONGRESS 

OF THE SOVIET WRITERS)

Статья продолжает серию публикаций, посвященных Второму Всесоюзному съезду совет-
ских писателей, состоявшемуся в декабре 1954 года. В 2018 году вышла первая коллективная 
работа об этом съезде, за которой последовали публикации, отражающие результаты новых ар-
хивных разысканий. Предлагаемые наблюдения касаются одного из самых ярких моментов 
съез да — речи, которую произнес на нем М. А. Шолохов. В центре внимания — история текста 
выступления писателя, прослеживаемая по нескольким архивным и  опубликованным источ-
никам, показывающим динамику того, как текст эволюционировал от ранних вариантов до 
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«окончательного», появившегося почти два года спустя после ее произнесения в так называемом 
стенографическом отчете.

Ключевые слова: Второй Всесоюзный съезд советских писателей, Союз писателей СССР, 
речь М. А. Шолохова.

This article is yet another contribution to the history of the Second National Congress of the 
Soviet Writers, held in December 1954. In 2018, the fi rst collection of articles on this topic was pub-
lished, followed by several other papers that presented the results of further archival research. This 
contribution focuses on one of the most signifi cant events that took place at the Congress, i. e. on 
Mikhail Sholokhov’s speech. Comparing various versions of Sholokhov’s speech, both published and 
unpublished, I seek to trace how it was gradually evolving before and after delivering.

Key words: Second Congress of the Soviet Writers, Union of Soviet Writers, Mikhail Sholok-
hov’s speech.
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«Я ИМЕЛ ПРАВО НАПИСАТЬ ОБ АВВАКУМЕ…» 
ПИСЬМА В. Т. ШАЛАМОВА В. И. МАЛЫШЕВУ

«I HAD THE RIGHT TO WRITE ABOUT AVVAKUM…»
V. T. SHALAMOV’S LETTERS TO V. I. MALYSHEV

Публикация вводит в научный оборот два письма В. Т. Шаламова (1907–1982) к археогра-
фу и исследователю древнерусской литературы В. И. Малышеву (1910–1976). Основным содер-
жанием писем являются комментарии Шаламова к  своему стихотворению «Аввакум в  Пус-
тозерске», написанные в  качестве ответов на вопросы Малышева. В  статье реконструируются 
об стоятельства этой переписки, а также на ее основе и на материале других источников проана-
лизированы особенности восприятия Шаламовым героя своего стихотворения.

Ключевые слова: В. И. Малышев, В. Т. Шаламов, переписка, протопоп Аввакум, советская 
поэзия.

The purpose of this article is to introduce into the academic discourse two letters of V. T. Shala-
mov (1907–1982) to the archeographer and Old Russian literature scholar V.  I.  Malyshev (1910–
1976). Shalamov’s comments to his poem «Avvakum in Pustozersk» form the bulk of the letters; he 
provides detailed answers to Malyshev’s questions. The article reconstructs the background of this 
correspondence, using it, as well as the other sources, to specify Shalamov’s perception of the pro-
tagonist of his poem.

Key words: V. I. Malyshev, V. T. Shalamov, correspondence, Archpriest Avvakum, Soviet poetry.
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